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Američtí raci v Soběslavi

Josef MARŠÁL, moderátor
--------------------
Českou přírodu dobývají zavlečené druhy zvířat a rostlin a pro původní druhy mohou představovat skutečnou katastrofu.
K jedné takové se možná schyluje v Soběslavi. Kvůli výstavbě silnice se tu na suchu ocitly stovky invazivních amerických
raků a zoologové se obávají, aby je amatérští ochránci přírody nezačali vysazovat jinde.
Tereza PULTAROVÁ, redaktorka
--------------------
Výstavba silnice v Soběslavi snížila hladinu Černovického potoka a ze stovek raků udělala bezdomovce. Lidé se jim
snaží pomoci, jenže tím pomáhají šířit invazní raky pruhované ze Severní Ameriky a s nimi nemoci. Záchrana jedněch
raků může být pro ty druhé domácí totální pohromou.
Pavel KOZÁK, biolog, Výzkumný ústav rybářský, Vodňany
--------------------
Ten rak je jednak agresivnější, je plodnější, vytlačuje toho raka, naše raky biologicky, ale hlavně přenáší také račí mor.
Tereza PULTAROVÁ, redaktorka
--------------------
Račí mor zdecimoval v průběhu minulého století takřka celou populaci evropských raků, kamenáčů nebo raků říčních.
Adam PETRUSEK, Přírodovědná fakulta UK
--------------------
Tam, kde teda taková morová rána uhodí, tak populace raků vymizí úplně kompletně.
Tereza PULTAROVÁ, redaktorka
--------------------
Poslední epidemie propukla v červenci nedaleko Jindřichova Hradce. Jediný, kdo přežije, jsou právě američtí raci. Do
Černovického potoka se dostali buďto sami, anebo s pomocí amatérských ochránců zvířat.
Adam PETRUSEK, Přírodovědná fakulta UK
--------------------
Lze jenom apelovat na veřejnost: "Nepřenášejte raky z místa na místo. Když to uděláte, může se stát, že nevědomky
teda způsobíte velkou katastrofu."
Tereza PULTAROVÁ, redaktorka
--------------------
Podobných nevítaných návštěvníků jsou v české přírodě desítky. Španělští plzáci, asijské křídlatky, nebo bolševníky.
Příroda se s nimi nedokáže vyrovnat. Největší škodnou je v současnosti nejspíš norek americký. Šelma dřív chovaná
na kožešinových farmách likviduje ryby, vodní ptáky, užovky i raky. Invazivní zvířata a rostliny nemají v české přírodě
žádné přirozené nepřátele a citlivou rovnováhu ekosystému tak dokáží doslova vykolejit.


